
bř zen 2002 ročník V

r r

číslo

3



Píse poutníka
Viktor Dyk

V míjení tžkých rok

ím dál mi jasnjší jest:

Není ztracených krok,

není ztracených cest.

Echo zpozdí se možná,

ozvna nespchá.

víra veliká, zbožná,

nebude bez echa!

Vrátí se v ztichlém kraji,

pronikne mlhami,

ti, kdož nás popírají,

kdys pjdou za námi!

Ze sbírky Devátá vlna

Obrázek na obálce:  Peníz chudé vdovy  (Mk 12,41-44)
Mozaika z Ravenny -  kolem r. 520 po Kr.



ú v o d n í k
Postní období

tyicetidenní postní období se ustálilo až ve 4. století v souvislosti s rozvíjením
katechumenátu, který vrcholí ktem pi velikononí vigilii ze soboty na nedli. Je to období
vyznávání vin, pokání a pípravy na kest i obnovy kestní smlouvy. Od 5. stol. motiv
pokání ješt více zesiluje. Kajícníci jsou po vzoru píbhu o vyhnání Adama a Evy z ráje
vyhnáni ze svátostného spoleenství, oblékají si v urený den režné roucho a na hlavu si
sypou popel. Odtud Popelení steda, kterou mnohde zaíná vlastní postní období. V ím
i jinde konilo toto období optovným pijetím kajícník (tch, kdo pláí nad svými
vinami) na tzv. Zelený tvrtek, jehož název vznikl zejm omylem, pevedením
staronmeckého slova gronan (plakat, naíkat) na grün (zelený). Snad pod vlivem
východní tradice, kde nejsou postním dnem nejenom nedle, ale ani soboty, se postní
období prodlužuje. Luterské církve poítají k postnímu období i ti pedcházející nedle.

Starý zákon zná každoron se opakující pst jedin v pípad Dne smíení (Lv 16,29nn;
23,27nn) a v návaznosti na Za 8,19 a jako upomínku na záchranu (Est 4,16). Zbožní Židé
v dob Ježíšov se postili dvakrát týdn (L 18,12), a to pravdpodobn v pondlí a ve
tvrtek. Kesané se postili ve stedu a v pátek. Je pravdpodobné, že pst se neváže ani
zdaleka tolik k uritým, Zákonem pedepsaným termínm, jako k dležitým událostem
lidu Božího nebo jednotlivce. Pro to nalezneme v bibli píklad dostatek (1S 31,13; 2S 1,12;
12,21nn; Jr 14,12; Jl 2,12.15 aj.). Zde šlo pedevším o vyjádení zármutku a touhy po
smíení. Dležitou roli pro kesanský pst hraje Mt 9,15 -  nebo oni litují, že „ženich byl
od nich vzat“. Odtud pátení pst.

Pi ustanovení tyicetidenního pstu ped Velikonocemi hrála nesporn roli symbolika
ísla 40, spojená s Mojžíšovou pípravou na setkání s Hospodinem a pijetím Zákona (Ex
34,28). Tento píklad následuje i Eliáš ped setkáním s Boží mocí na Chorébu (1Kr 19,8).
Pípravný pst je zmínn i v Da 9,3 a 10,2. Zejm tídenním pstem se pipravuje
Kornelius na setkání s Petrem ped svým ktem (Sk 10,30 var). Dležitým motivem je
Ježíšv, rovnž tyicetidenní, pst, který je chápán jednak jako období zkoušky (Mk 1,13),
jednak jako píprava na zápas s pokušitelem (Mt 4,2; L 4,2). Výklady, které zdrazují
askezi a zápas proti tlesnosti, nemají v bibli valné opory.

Zato se v bibli objevují i kritické výroky proti pstu. Zejména proti jeho zpovrchnní,
není-li následován také poslušností, konáním spravedlnosti a starostí o chudé (Iz 58,1-12),
ale také proti jakési teatrálnosti (Mt 6,16nn). Z postní tradice jsme dnes ddicové zejména
této kritiky.

Reformace neodmítla pst, pouze jeho zákonické zneužití. Nap. Kalvín pst
doporuuje, nebo pomáhá soustedit se na modlitbu a je viditelným výrazem pokory a
sebeponížení, doprovázejících vyznání vin: jsme dlužníci, ano žebráci ped Bohem,
odkázáni pouze na jeho milost. Pst se doporuuje církvi nebo celé veejnosti, ocitne-li se
v nebezpeí. Neomezuje se tedy pouze na období ped Velikonocemi. Zpsoby postní praxe
jsou nejrznjší, rozhodn je však nesmysl chtít oživovat myšlenku pstu zdravotními a
civilizaními dvody. To, že se vzdáváme v uritém období roku i života neho, co
obvykle k životu nutn potebujeme (jídla, penz atp.), je viditelným znamením dvry
v Boží moc, znamením svobody a vítzství nad „mocnostmi tohoto vku“.

Postní období je tedy obdobím, kdy si církev obzvláš intenzivn pipomíná Ježíšv
zápas se zlem a híchem.  Kesané na tomto zápase mají nyní podíl, a to jak odíkáním a
pstem na jedné stran, tak na druhé stran vyznáním vin, pokáním a obnovou kestní
smlouvy jako ujištní o Kristov vítzství.

Ladislav Beneš, Církevní rok 2001/2002, pomcka pro uitele NŠ a náboženství



p  e  e t l i  j s m e  z a  v á s
Jak to vypadá s naší obtavostí? V roce 2000 vykázala naše statistika v celé
eskobratrské církvi evangelické 40.465 tzv. salárník a v prmru bhem
celého roku 126.767 len. len církve platící salár neodvádí ani 1%
minimální mzdy, a celková obtavost vztažená vbec na 1 lena církve je
ješt nižší.

Nízkou ochotou našich len podporovat dílo církve a vyjadovat solidaritu s chudšími
sbory a nutností oprav z minulých desetiletí zanedbané údržby církevních staveb se
dostáváme do neustálých potíží. Dejme si jako cíl pro rok 2002 dosáhnou hodnoty
obtavosti ve výši 3% našich píjm. To je zdánliv hodn, necháme-li placení salár až na
15. prosinec. Spíše je nutno doporuit pravidelné msíní odvody menších ástek, které
jsou pro rodinné výdaje snesitelné.

Mžeme poukázat na povzbuzující zkušenosti Francouzské reformované církve, která je
již od roku 1905 odkázána pouze na dary svých len a platí nejenom bohatý život sbor a
mzdy kazatel, ale i rzné regionální specialisty, profesory dvou fakult, náklady na výuku
student, rozvtvenou zahraniní misii atd. Že bychom nco takového také nedokázali?

 Joel Pokorný,  Evangelický asopis eský bratr . 1, 2002; vybrala E. Šimková

Dtství a dospívání jsem strávil v rodin starších lidí, kde se hodn etlo… Mé prostedí
bylo etbou Bible prosyceno. Babika ji etla pravideln a tento zvyk jsem si osvojil i já.
tení Bible v tomto prostedí nelplo na litee, bylo neseno pojetím, ekl bych, spíše
pneumatologickým. etba Bible byla inspirací pro život všedního dne; Žalmy, biblické
mudrosloví a blahoslavenství tu hrály dležitjší roli než dogmata. Toto prostedí nebylo
intelektuálské, o dogma se nestaralo a pednost se dávala osobní etb Písma, modlitb a
zpytování svdomí. Pohyboval jsem se tedy stále mezi dvma póly: pólem biblickým a
pólem racionáln kritickým. Tato podvojnost mne vlastn provází celý mj život…

Myslím, že roztržka mezi katolictvím a protestantstvím je vposledu spjata s otázkou
autority a tam zatím zstává nepeklenutelná propast. Instituní ekumenismus mne ale
nezajímá vbec, protože vím, že kesanství je svým pvodem i urením pluralitní. Asi
proto jsem se nestal katolíkem. Katolictví je mi blízké, jako je lovku blízký dobrý soused.
Prožívám to na dvou úrovních: jednak na úrovni místní, v sousedském vztahu našich
farností, jednak na úrovni intelektuální, pi exegetické, teologické a filozofické práci. Zcela
jako doma se cítím u jezuit z ulice de Sevres a u svých pátel z paížského „Institut
catholique“: zamstnávají je tytéž problémy jako mne, problémy smyslu a nesmyslu, mají
rovnž problémy se svou autoritou, s vlastní církevní heirarchií, prost žijí zevnit to, co já
vnímám trochu zvnjšku, z pozice sousedství, na které zstávám.

Paul Ricouer, „Myslet a vit  (Rozhovor)“, peložil M. Rejchrt, Kalich, 2000; vybral jv

Biskupové jednali v Praze:  22. ledna zahájil arcibiskup Miloslav Vlk dvoudenní zasedání
eské biskupské konference… Biskupové se mimo jiné zabývali nabídkou firmy Eurotel,
která projevila zájem zaadit do nabídky mobilního prvodce pro uživatele mobilních
telefon vyhledávání nejbližšího kostela, vetn informací o asech konání bohoslužeb.
BK se bude podílet na realizaci tohoto projektu.

Katolický týdeník . 5, únor 2002; vybral J. Gruber



Kdepak, naše prostedí nesmí být stále velkopátení, jsme lidmi velikononími. Vždy jsme
Bohem milováni a zachraováni, milujeme své bližní a jen posloucháme výzvu sv. Pavla:
„Radujte se, a opt vám pravím, radujte se.“ Jsme stvoeni pro radost i pravé štstí. Mlo
by to být na nás znát… Stále musíme hluboko v sob slyšet slova Kristova: „Nebojte se, já
jsem pemohl svt.“

František Lukeš: Celý život jsem se uil, a pece jsem propadl (vyd. Zámek, 1996);
vybrala L. Marková

Má práce skuten dává nahlédnout do hodn hlubokých žump, ale to koneckonc i život
sám. Ml bych být asi podezíravý a neml bych lidem vit, ale v lovku hledám spíš to
lepší. Když jsem pesvden, že je tvrdost na míst, jsem tvrdý. Odmalika jsem obdivoval
kladné hrdiny v knížkách a byl bych rád, kdyby kladných hrdin bylo víc i v život. Aby
syáci dostali na frak. A pevn vím, že dostanou. Snažím se o to. Dobro musí zvítzit nad
zlem. Pro m je velmi dležitá otázka vlastní užitenosti. Když jsem byl nemocen, ležel
jsem v posteli a mohl jsem do sytosti íst. Ale najednou mi to pišlo jako tení pro tení a
chtl jsem, aby to mlo smysl. A tak jsem se vrhl na studia. Nejdív za mnou chodili pro
právní rady invalidé, ale pak i zdraví lidé a já najednou mohl zaít pomáhat.

Jste vící? Ano. Jsem poktný ímský katolík. Ale každý máme Boha v sob. Kdysi
kdosi ekl, že nejpevnjší kaplika je bolest. Protože do té nikdo druhý nemže a lovk je
v ní sám jen s Bohem. Láska je nco podobného. Láska je bolest a bolest je láska. Ale nemít
bolest, tak nemám radost z jejího pekonání. Už když se lovk narodí, eká ho trápení
jménem život. Ale krásné trápení. Bolest možná lovku umožuje uvdomit si, jaký
doopravdy je.
Xantypa, eský spoleenský msíník, leden 2002; z rozhovoru s Lubomírem Volejníkem,

prezidentem Nejvyššího kontrolního úadu, vybrala E. Šimková

Obleení pro nejvyššího pedstavitele katolické církve musí splovat zvláštní požadavky.
Nesmí vážit více než kilogram, aby se papež Jan Pavel II. cítil pohodln. Je šito run z
mkkých a poddajných látek papeži pesn na míru. A musí psobit pepychov a zárove
modern. Plášt, papežské mitry a další ásti slavnostního odvu papeže jsou dílem tí
osob: monsignora Piera Mariniho, který je vedoucím liturgických obad papeže, Gianlucy
Scattolina a Stefana Zanelly. Tito muži vytváejí odvy pro hlavu katolické církve už tém
deset let. Gianluca Scattolin vytvoil pro Svatého otce už dvaašedesát nejrznjších odv.
Každý je jedinený. Papežovy míry jsou písn tajné. Velikost, obvod hlavy a ramen a další
údaje jsou pemovány každých šest msíc. Když njaké obleení Jan Pavel II. pestane
používat, je pevezeno do Vatikánu a uloženo k vatikánskému pokladu. Zanella a Scattolin
zavedli nkolik novinek. Bohoslužebná roucha pro papeže jsou na zádech tvercová, nikoli
zaoblená jako kdysi. Také snížili výšku papežské mitry asi o deset centimetr a má nyní
asto spíše trojúhelníkovitý tvar než oválný. Papež by ml na sob mít odv, který je
projevem dokonalé radosti a vnitní vyrovnanosti. Aby toho dosáhli, Scattolin a Zanella
mísí poprvé od osmnáctého století prvky teologie, malíství, zlatnického a krejovského
umní.

Móda pro papeže – z trnáctideníku „100 + 1 zahraniní zajímavost“ .26/2001
vybrala E. Šimková



r o z h o v o r
Druhou stránkou svobody je odpovdnost

aneb v Bechyni s prof. Radoslavem Kvapilem
- nejen o Ekumenických setkáních s biblí a umním rozmlouvala

Dr. Eva Šimková.

Na zaátku alespo strun o prof. Kvapilovi. Narodil se v Brn a už od
svých 6 let se soukrom uil he na klavír u dr. Ludvíka Kundery, žáka
Janákova a editele brnnské konzervatoe. Radoslav Kvapil potom
studoval na JAMU, kde pod vedením prof. Kundery absolvoval. Brzy se stal
známým pianistou, protože v roce 958  zvítzil v Janákov soutži a od té
doby se objevoval jako sólista významných orchestr. Koncertoval ve více
než 20 zemích svta, poítaje v to i Japonsko a Severní Ameriku, kde v roce
987 ml svj debut v Carnegie Hall. Byl také hostem více než 25
rozhlasových stanic v Evrop. Radoslav Kvapil je považován  za vedoucího
interpreta eského i svtového klavírního repertoáru. Pravideln také
pednáší, koncertuje a vede mistrovské kurzy doma i ve svt, a úinkuje na
prestižních hudebních festivalech. Je nap. pedsedou Spolenosti Antonína
Dvoáka a jeho další umlecké, pedagogické i organizaní aktivity lze stží
jen vyjmenovat. Klavírní díla A. Dvoáka, B. Smetany, Zd. Fibicha, B.
Martin, L. Janáka, ale i Jana Hugo Voíška najdete v podání Radoslava
Kvapila na kompaktních discích. Pro nás je dležité i to, že je duchovním
otcem Ekumenických setkání s biblí a umním, která se každoron djí –
letos už po desáté – v jihoeské Bechyni. A tam jsme svj rozhovor zaali
vzpomínkami na dtství v Brn.

Mám-li vzpomínat na svoje dtství, musím jít mnoho, píliš mnoho let dozadu, víc než
padesát, a zaít Blahoslavákem, kam jsem pišel v njakých šesti sedmi letech. Pamatuji
se samozejm na pana faráe, pozdjšího synodního seniora dr. Viktora Hájka, jak nás
uil náboženství. Vlastn od zaátku jsem ml štstí na kamarády. Byli jsme dohromady
s obma bratry Kabíkovými, Lubošem a Jirkou, a s Petrem Pokorným, takže jsme byli
vlastn taková tveice, která pozdji sedla pospolu i na klasickém gymnáziu v prvních
dvou lavicích. Byli jsme tém uzavená skupina, která se rozdlila, až když oni odešli na
teologickou fakultu. No a v Blahoslaváku, jak všichni víme, bylo v mládeži velice živo.
Nejprve v  Dorostu a potom i ve Sdružení; poádali jsme tam pingpongové, šachové i
volejbalové turnaje. To byla taková moje jediná radost. Hraní na klavír byla taky radost,
ale pece jen trochu jiného druhu, a mezi lidi jsem se dostával hlavn v Blahoslaváku.
Mám-li vzpomínat na dtství, to jsem až do tch osmnácti let prožíval pevážn tam.
A  po osmnácti?

Když jsem potom byl už na JAMU, tak to samozejm pokraovalo. Už jsme byli
sdruženci a pamatuji si, že jsme se dostali až tém do revoluní polohy. Byla tam Milena
Procházková a Vladimír - potom pozdji Janovic -, samozejm Jenin Šebesta jako taková
hlavní osoba. Vzpomínám, jak jsme poprosili tatínka Jenina Šebesty, pana faráe a seniora
Šebestu, aby nechodil na naše shromáždní mládeže, že jako bychom chtli diskutovat
svobodn. On tím byl samozejm nesmírn pekvapený, ale byl to bájený lovk, že nás
pochopil. Skuten pak na naše setkání njakou dobu nechodil. Myslím, že se tam
vytvoila velice zajímavá diskusní atmosféra a mám-li adit ty zážitky k sob, tak to jsou ty
nejsilnjší, které jsem ml. Po skonení JAMU jsem šel uit do Kromíže, a potom už
jsem pošilhával po Praze. Ješt bych neml pominout, jak jsme jezdili na Sázavu, zhruba
v stejné dob, a tam se zase utvoily nejsilnjší lidské vazby, jaké jsem ml. Potom, jak
jsem se stal muzikantem, jsem byl pochopiteln vtažen do jiných svt a jiných okruh,
zejména po pechodu do Prahy.



Vzpomnl jsi už na pana seniora Viktora Hájka, který ovlivnil celou naši
generaci velmi výrazn. Pociuješ to osobn i ty?

Jistže. On byl naprosto mimoádný kazatel. Jeho kázání, nechci pímo íct, že bylo
umleckým výkonem, ale i z hlediska pravidel umní bylo vytvoeno naprosto dokonale.
Hned od stránky hlasové (jako muzikant si musím všímat, jakým zpsobem mluvil –  ist
jako když se bere vzorek hlasu) to bylo naprosto dokonalé. A pochopiteln ty hluboké
myšlenky a celá výstavba kázání, to byl skuten obrovský zážitek. Urit m to na celý
život ovlivnilo. Vlastn kvli nmu se mj tatínek dal k evangelíkm. On evangelík nebyl,
ale když zaala svtová válka v roce 1939, tak se náhodn dostal do kostela, do
Blahoslavova domu, a když faráe Hájka slyšel, tak okamžit vstoupil do církve a tím
pádem jsem se i já dostal do církve.
Po pechodu do Prahy t zcela pohltila hudba a následná umlecká dráha.
Vypoítat jenom tvá umlecká  turné, koncerty, nahrávání v rozhlasech i na
kompaktní disky, na to by nám nestail celý náš asopis. Ale já se chci
pedevším zeptat na zaátky bechyských setkávání s biblí a umním,
protože je známo, že ty jsi duchovní otec jejich vzniku. A letos se do Bechyn
sjedeme  ze všech kout už po desáté. Jak to vlastn  zaalo?

Tak to bychom mli zaít od roku 1975, kdy jsem vymyslel to, emu jsme íkali Setkání
pátel komorní hudby. Bylo to za hlubokého komunismu, respektive za hluboké
normalizace, abych byl pesnjší, kdy vlastn nic podobného neexistovalo. Tzv. mistrovské
kurzy byly všude v Evrop, jenom ne u nás, protože ministerstvo kultury se na to dívalo
podezívav. Ale já jsem našel nkolik bájených lidí, zejména Jirku Bajera, který byl
komunista a zodpovídal za eskou hudební spolenost. V té partaji zstal jenom proto, aby
mohl pomáhat, což realizoval i v našem konkrétním pípad: takzvan to politicky zaštítil a
my jsme se tady v Bechyni zaali setkávat jako muzikanti. Tak jsme to ministerstvo
vydsili, že nám to chtli hned zakázat. Jenže nevdli jak, proto to všelijak zkoušeli. ekli
nám, že musíme vymnit lektory, potom že musíme vymnit úastníky; ale ten režim už
neml dost síly k tomu, aby udlal njaký pímý zákaz, takže jsme petrvali. No a potom
nás už nestaili ani ideologicky hlídat a my jsme zaali dlat nco, co se jmenovalo zvukové
zkoušky v kostele. Byly to samozejm nedlní koncerty, ale nesmli jsme to íct nahlas.
Víc za komunist nešlo dlat, ale opakuji, že se tady v Bechyni vytvoilo zcela mimoádné
prostedí. Pro mne byla jedním z takových vzor a urujících moment Sázava, jak to
tehdy bratr Vondra celé organizoval, jak jsme se setkávali s tolika páteli, jak tam vznikala
celoživotní pátelství, napíklad s Lydií Roskovcovou a s adou dalších.
A jak to celé pokraovalo?

Sem jezdili muzikanti a byla tu celá ada kesan. Neíkali jsme si to úedn, ale vdli
jsme pochopiteln o sob. Sestra Marie Kaplanová tam jezdila jako manželka pana
Kaplana, který hrál v amatérském smycovém kvartetu. Byl potom také njaký as
zavený, a proto ti komunistití hlídai z toho byli takoví nesví. V Bechyni se nedlalo
pímo proti režimu vbec nic, ale shromažovaly se tu „podivné existence“. Všichni, které
vyházeli ze svazu skladatel, i ti, co byli na erných listinách, najednou zaali jezdit do
Bechyn a njak se nenašel dvod, pro zakazovat amatérské muzicírování. My jsme to
potom ješt celé rozšíili i mezinárodn, takže jsme sem tajn nebo tak pololegáln zaali
zvát vedoucí pedstavitele European Piano Teachers Association (Evropské organizace
uitel klavíru) a pozdji i houslí, protože to se u nás taky nesmlo otevít. Režim to
nemohl dovolit. Ale ti uitelé sem jezdili rádi, když jsme to tady takto vytvoili; ani nevím,
kdy jsme vlastn vznikli oficiáln, protože fakticky vše zaalo nkdy v osmdesátých letech,
jakmile Jirka Bajer ekl, že si troufne. Tak ohlásil nkde na ministerstvu, že existujeme, a
oni nám na to už stejn neodpovdli. Skuten to ani nestaili zakázat - ten režim byl už
tehdy takový slabý.
To  bylo  na  konci  osmdesátých  let?

To bylo ped rokem osmdesátdevt. Samozejm jsem ml poád tu ideu, že tady
udláme njakou druhou „Sázavu“ a nkolikrát jsem se pokoušel neobratn a amatérsky to
založit. Jsem vdný tm úastníkm, kteí ty první dva nemožn organizované roky



pežili a neodradilo je to. Potom se díky Evangturu organizace chopili Blahoslav Mikolášek
a Eva Knappová a dotáhli to do této bájené podoby. Tato setkání se zaadila jako
samostatná složka do kalendáe aktivit Jihoeského hudebního festivalu. A uvedu další
dvod pro ta setkávání – chtl jsem, aby se mluvilo o odpovdnosti umlce. To mn
vždycky vadilo a vadí dodnes, že jsou umlci, kteí mluví o umlecké svobod a íkají, že
musí mít svobodu vyjádit to, co cítí, napíklad filmoví a televizní tvrci, ale mnohdy necítí
žádnou odpovdnost. Ve skutenosti vychovávají národ a dostávají za to velké státní a jiné
peníze, takže oni dostávají de facto peníze na výchovu národa. íkám to zkratkovit, ale
byl jsem pesvden, že to je téma, o kterém bychom se mli zaít doopravdy bavit, protože
odpovdnost je druhou stránkou svobody. Myslím, že už druhý rok to bylo hlavní téma
našich pednášek a debat. Všechno to umní je sice krásné, ale umlci jsou souástí
spolenosti, ve které žijí, a mli by si to uvdomovat. Myslím si, že je to pro lidi
z umleckého okruhu velice užitené, ale že to obohacuje i ty, kdo umlci nebo muzikanti
nejsou. Ten zptný dopad nebo vzájemný dopad je základem onoho setkávání – to byla
hlavní myšlenka.
Faráka Vra Lukášová má na bechyském dní lví podíl a íká, že ty máš
geniální myšlenky, ale ješt geniálnji najdeš lidi, kteí by je mohli
uskuteovat.

S Lukášovými se znám už mnoho let ješt z doby, kdy jsem uil v Kromíži a Honza
Lukáš tam byl faráem. Takže jsem ho navštívil, vbec jsme se neznali a ekl jsem: „Já
jsem Radek Kvapil a tady uím v Kromíži na místní konzervatoi.“ Okamžit jsme se
spátelili, takže jsem tam asto chodil. Potom to njak vymizelo, protože jsme byli každý
nkde jinde, a najednou on byl taky v Praze, na Jarov! Tak jsme se, pokud to život
umožnil, obas zase setkávali. A já jsem si na tu Vru potom vzpomnl. íkal jsem si,
nechci využívat našeho pátelství, ale zeptám se, jestli by ji to netšilo. A byla to trefa do
erného.
Splují  tato  naše  každoroní  bechyská  setkávání  tvou  dávnou
pedstavu?

Když lovk má pedstavy, ty jsou nepesné. Ale myslím, že díky tm, kteí „Bechyni“
dlají, díky Ve Lukášové, Marii Kaplanové, Marii Fišerové, Ržence erné a dalším,
nemohu je všechny vyjmenovat, se ta akce dostala do velice dobré podoby. Bohužel je tu
jedna veliká potíž. Mají tu už 25 let festival a nekoupí klavír. Poslední klavír koupili ped
30 lety, malinký Petrof, co je v hudební škole. Zatím pjujeme klavír my, a to nás stojí 40
tisíc - a bude to ješt víc. Te je otázka, jakou budu mít drzost, abych na ten malý Petrof
pozval poádného klavíristu.
Pro nezasvcené je teba íct, že Ekumenická setkání s biblí a umním
(ESBU) sestávají z pednášek, diskusí, procházek a výletu a každý den je
zakonen koncertem vynikajících evropských i zámoských umlc, kteí
sem jezdí koncertovat z pátelství k prof. Kvapilovi. Dá se íci, že koncerty
jsou potom darem Bechyni.

Bechyn je chudá, starosta bájený, ale radní jsou proti,  aby se na to dávaly peníze. Oni
totiž ty peníze nemají, pod námstím se buduje njaký kanál a na to vyplácali celý
rozpoet. Uvidíme, jak to bude s tmi kurzy eské hudební spolenosti. Ale naše
ekumenické setkání zstane a sem koncerty dodám, když ne jinak, pak tak, že sám pijedu
hrát na ten malý nástroj. Já tomu zstanu vrný. Tším se však, že bych mohl nkdy pijet
na pár dní jako úastník ESBU a ne jako štvanec, který by ml být na dvou místech
souasn.
Tak takto jsme s profesorem Radkem Kvapilem rozmlouvali pi posledním
bechyském setkání. Letos se bude ESBU konat v druhém ervencovém
týdnu, a to od 7. do 4. 7. v Bechyni. Výlet bude do Polné a do Jihlavy, kam se
možná v píštích letech ESBU pesune. Ale kdo ví, protože všichni stálí
úastníci tvrdí, že Bechyn je Bechyn.



b y l o
Církevní hudba je souástí naší

bohoslužby
Církevní kantor - to je nov ustavená funkce pi synodní rad, jak jste si jist všimli
v letošním Evangelickém kalendái. Je  jím Ladislav Moravetz. Jeho úkolem mj. je bdít nad
naším zpvem a varhanním doprovodem pi bohoslužbách, nad církevními pveckými
sbory apod. V této funkci navštívil o pedposledním lednovém víkendu sbor Brno I.
V sobotu posedl s pveckým sborem Cantate Domino a spolu s dirigentem Liborem
Nykodýmem vedl zkoušku. Pozorn naslouchal, ekl svj názor na interpretaci písní,
pedvedl netradiní, ale prospšné a úinné rozezpívání. Slíbil pomoc pi obstarávání
notového materiálu i další spolupráci. S ním a jeho ženou Ester, rozenou Kabíkovou,
rovnž varhanicí, jsme po zkoušce dlouho povídali o spolené lásce - hudb. Jeho velké
hudební nadání a znalost církevní hudby jsme mohli sledovat v nedli pi obojích
bohoslužbách. Bylo cítit, že za varhanami sedí nkdo, kdo je v hudb doma, dobe se nám
zpívalo. Rovnž jsme v jeho podání vyslechli  dv Bachovy chorálové pedehry.

Po bohoslužbách se Ladislav Moravetz sešel s varhaníky a nkolika dalšími zájemci ve
sborovém sále. Hned na zaátku se ukázalo, že as vymený na tuto besedu byl velmi,
velmi krátký, že kantor má hodn co íct a v podstat jsme probrali jen málo z toho, co
bychom rádi od nho slyšeli. Tak jen krátce: v našich sborech jsou všelijak nedokonalé
nástroje, na kterých varhaníci doprovází, ty naše považuje za vynikající. Jakkoli se jednalo
o pednášku odbornou, kantor je si vdom, že naši varhaníci jsou vtšinou laici. Hluboce si
vážíme jejich služby. K jejich úkolm patí spolehliv vést shromáždní pi zpvu, urovat
tempo, rytmus i sílu zpvu. Varhaník má tedy promýšlet zadané písn, jejich obsah, dobu
vzniku. K tomu probral L. Moravetz  písn jednotlivých období od pedreformaních až po
ty souasné. Zvlášt se zabýval všemi žalmy, které jsou uvedeny v našich zpvnících
autenticky podle Ženevského žaltáe. Na Žalmu 61 pedvedl, jak je interpretovat. Jako
ukázku písn ze 17. století vybral . 345, autora P. Gerhardta, píse pvodn ze Sicílie; ta je
podle jeho názoru po hudební stránce tžká k pochopení a je poteba pedem vdt, jak ji
pojmout. Tuto píse, myslím, velmi málo známe. Z tch nejmodernjších, zaazených
v Dodatku, nás upozornil na píse severského skladatele J. Sibelia Když soumrak zháší
svtlo (. 643). Varhaník mže již pedehrou navodit atmosféru písn a urit tak pístup
celého shromáždní ke zpívanému. Pedehrám, což je pedevším vcí varhaník, vnoval
velkou ást pednášky. Nás bude z názor církevního kantora zajímat  to, že naše písn
jsou modlitbami a vyznáními a máme je zpívat naplno a radostn. ádn otevírat ústa,
ádn pi zpvu dýchat. Vbec to nezáleží na vku, jak shromáždní zpívá. Nemáme se
zaleknout velkého prostoru (teba v erveném kostele) ani zimy, ve které se prý zpívá
he. Máme se zamýšlet nad obsahem i hudebním žánrem písní. Církevní hudba by mla
znít stylov. Já jsem si po pednášce doma znovu proetla úvodní poznámky k našemu
zpvníku, je to velmi zajímavé tení. Obsah kancionálu je rznorodý a bohatý a zpívání je
vc radostná. Nový církevní kantor to dovedl velmi dobe íct a také názorn pedvést se
sob vlastní hudebností a energií. V závru se dohodla jeho další návštva, kterou na
tchto stránkách vas ohlásíme - a již dnes ji doporuuji vašemu zájmu.

L. Marková



b y l o
Konfirmaní soustední ve Strmchách

Sraz byl v 15.15 na našem oblíbeném míst u Karlovy pekárny. Dohromady se nás tu sešlo
patnáct, z toho tyi naši budoucí kuchai. Jirka pedal lístky Martinovi a my jsme
pospíchali do vlaku. Rychle jsme nastoupili a dívali se, jak nás Dan ze všech sil dobíhá.
Cesta probíhala celkem v klidu, až na to, že njakým vojákm se nelíbily naše hlasité
projevy na bonga. Náš dozor a kuchai v jednom si nás s úspchem nevšímal, jenom nám
pak ke konci bubny zabavil.

Po tíhodinové cest jsme peci jen živi a zdrávi dorazili do Pelhimova. Tady už nás
ekal Jirka s faráem zdejšího sboru, aby nás pevezli do našeho budoucího bydlišt –
Strmch. Cesta netrvala dlouho a za chvíli jsme se uvelebili v pidlených místnstkách.
Byli jsme obeznámeni s denním rozvrhem. Docela jsme se u toho pobavili, obzvláš u vcí
jako je veerka a budíek. Sndli jsme naše poslední zásoby z domu a duševn se pipravili,
že odte nám bude vait naše tverka.

Naveer jsme si zahráli njaké hry (obzvláš se nám líbila ta na pisthovalce). Kolem
jedenácté jsme se s protesty odebrali do postele. Je doufám každému jasné, že jsme šli
poctiv IHNED spát.

A byla noc a ráno, den druhý.

Ráno nás Jirka vzbudil v nehorázných 7.30. Vyhrabali jsme se ze spacák, umyli a odešli
na naše první zdejší jídlo – snídani. Nebylo to tak strašné, jak se nám to v našich
nejernjších snech zdálo. Perník, který nám naši tyi kuchai naservírovali, byl i docela,
docela dobrý. Ovšem tvrzení „perník je tu vždycky“ nás provázelo celým soustedním.

Pi ranním rozdlení do skupin nás pekvapil pouze poet konfirmaních otázek, ale
njak jsme se s tím smíili a odevzdan se je zaali uit. Celý tento den se odehrával
v klasickém tempu a docela normáln. Pouze naše odpolední vycházka na Kemešník nám
(díky Jirkovu vytíbenému orientanímu smyslu) moc nevyšla. Odpoledne se opt probíral
Otenáš - téma celého našeho soustední. Pak už jen veee, hry a spánek – píprava na
poslední noc.

A byla noc a ráno, den tetí.

Ráno byla k snídani pomazánka od verejší svainy, což Martin Franc okomentoval
slovy jedné písn (doplte si sami, podle znalosti zpvníku Svítá). Dopolední konfirmaní
otázky jsme, sice psychicky vyerpaní, ale peci pežili. Obd taky…

Odpoledne se šlo na dobrovolnou vycházku ke smírím kamenm (nebo njak tak),
které Jirka samozejm nenašel. Zahráli jsme si tedy njaké hry a vrátili se zpátky. Co bylo
ke svain, si radši nevzpomínám. Probrali jsme poslední kousek Otenáše, sndli veei a
šli poslouchat Beatles. Potom jsme hráli nco, co by se dalo s trochou pedstavivosti nazvat
nohejbalem.

Neekan jsme se však stali obtí útoku šílených kucha, kteí se nás pokusili otrávit
nejspíš Eviným lékem na zažívací potíže. Byli jsme odvedeni do pokoje k pološílené Iren a
postupn jsme plnili nástrahy, které nám šílení vdci nastrojili. Nakonec jsme však
z komplexu jejich laboratoí utekli a díky pomoci jednoho jejich dozorce je i porazili. Pak
nás Jirka jen tak ze zvyku poslal spát a sám se odebral do postele, aby zaspal naše šílené
ádní. My jsme vyšli do ulic nic netušícího msteka. Podnikli jsme obvyklou výpravu na
(bohužel zamený) hbitov. Hráli jsme hry typu chy si svého Pepu, Ja-ke-to atp.



b y l o
A byla velice dlouhá noc a ráno, den tvrtý.
Ráno jsme se s vyptím všech sil dostali ze spacák a nasnídali se.
Bohoslužbu v Pelhimov, kde kázal Jirka o Zacheovi, bychom asi svorn

prospali, kdybychom nedostali za úkol pipravit si úvodní a pímluvnou modlitbu a
zazpívat spolen písniku: Vím, Pane sám. K obdu byly zapékané brambory, které byly
dokonce (mohu-li to tak nazvat) dobré.

Pak už jen cesta na nádraží a ped dvanáctou cesta zpt do Brna. Ve vlaku na nás dolehly
dsledky verejší noci a dnešního rána. Všichni jsme usnuli, ale podailo se nám poídit
exkluzivní fotku spícího Davida. Louení v Brn bylo neekan krátké, všichni se už tšili
na svou postel.

Jan Pacas

Úvodní modlitba konfirmand pi bohoslužbách v Pelhimov
Pane Bože, dkujeme, že se mžeme scházet v kostele a slyšet tu tvé slovo.
Dkujeme, že jsi stále s námi a pomáháš nám.
Pane, ty jsi naše svtlo, které nám ukazuje správnou cestu, a proto t chceme chválit a
oslavovat.
Dávej nám sílu, abychom mohli pomáhat lidem, kteí nás potebují.
Bože, ty jsi naše spása a opora ve chvílích nejistoty.
Bu pochváleno tvé jméno na vky.

Dopis z Taizé
Nkolik mladých z brnnských evangelických sbor se zúastnilo setkání, na které již po
tyiadvacáté pozvala komunita z Taizé mladé lidi z celého svta. Po Londýn, Praze,
Vídni, Varšav, Milán a dalších svtových metropolích to byla Budapeš, která pivítala na
60 tisíc mladých lidí ve dnech 26.12.2001 až 1.1.2002. Krom tch nejkrásnjších zážitk
ze spoleenství, zpívání a modliteb dovezli také dvoumsíník komunity Dopis z Taizé,
první íslo roku 2002. Je nadepsán citátem sv. Augustina: „Miluj a íkej to svým životem.“
Pak následuje úvaha duchovního a zakladatele Taizé bratra Rogera, z nhož cituji :
„Neštstí, nespravedlnost ani chudoba nejsou od Boha. Bh nemže dát nic jiného, než
svou lásku. A my s úžasem objevujeme, že se Bh dívá na každého lovka s nekoneným
milosrdenstvím a nhou… By bychom byli jakkoli bezmocní, jsme povoláni k tomu,
abychom svými životy kolem sebe šíili nadji. Naše dvra v Boha je zejmá tehdy, když
se projevuje skrze prostý dar našich život - teprve žitá víra se stává vrohodnou a mže se
šíit… Kristus nás v Evangeliu nikdy nenabádá ke smutku i mrzutosti. Práv naopak:
otevírá nám cestu k pokojné radosti (Jan 15,11).“

Do Budapešti zaslaly svá poselství nkteré významné osobnosti rzných svtových
církví. Ze ty zveejnných v Dopise z Taizé cituji poselství arcibiskupa z Canterbury
Georga Carey:

„Pi svých návštvách Taizé jsem objevil místo pijetí, porozumní, smíení. Mladí lidé
zde nacházejí smysl spoleenství a v tichu se otevírají Boží pítomnosti. V této pro lidskou
rodinu tak kritické chvíli dostává setkání v Budapešti pod heslem „pou dvry na zemi“
hluboký smysl. Modlím se, aby se v tchto dnech každý z vás ješt víc piblížil k Bohu a
erpal novou sílu z jistoty, že jeho láska je bezvýhradná. Modlím se také, abyste - pro lásku
Kristovu a jeho Království spravedlnosti a pokoje - získali na této pouti nové podnty ke
služb lidským spoleenstvím, ve kterých žijete.“

V Dopise z Taizé jsem našla mnoho povzbuzujících slov, dozvdla jsem se, že je
pekládán do 58 jazyk, z toho 23 asijských a 7 afrických, a že v eštin je možno si jej
objednat na adrese Karmelitánského nakladatelství v Kostelním Vydí 58, PS 38001
Daice.  L. Marková







d o m á c í  p o b o ž n o s t
Základ víry

 „Aby víra vaše nebyla na moudrosti lidské založena, ale na moci Boží.“  (1K 2,5)

Pavel, pední hlasatel evangelia Kristova, se octl na svých misijních cestách uprosted
vysplé ecké kultury a jejího pronikavého myšlení. Nebyl tímto prostedím nijak zaražen.
Když byl o to požádán, postavil se smle na tehdejším nejproslulejším eništi, na
athénském Areopagu, a vydal zde svdectví o Bohu a o Kristu. Byl si  jist, že hájí pravdu, a
to ho sílilo i tehdy, když podstupoval zdánliv nerovný zápas se zkušenými eníky a
nároným posluchastvem. Bylo mu jasné, že myšlení a víra se nevyluují. I vící lovk
musí myslet, a mnoho myslet.

Písmo svaté nezavrhuje rozumové myšlení. Naopak: ono je pedpokládá a poítá s ním.
Kniha Písloví mluví na mnoha místech o moudrosti, chválí ji a doporuuje ji jako
nejvzácnjší poklad. „Pedn moudrosti, moudrosti nabývej a za všecko jmní své zjednej
rozumnost. Vyvyšuj ji a zvýší t, poctí t, když ji pijmeš. Pidá hlav tvé píjemnosti,
korunou krásnou obdaí t“ (P 4,7-9). I když víme, že slovo „moudrost“ má v této knize
zvláštní obsah, pece patí i k této moudrosti rozumové myšlení. Vždy podle svdectví
Písem i Bh sám myslí.

Bezmyšlenkovitost nebo dokonce nevdomost není pedností ani zásluhou. Nkdy sice
závidíme prostým lidem, že mají tak málo problém a myšlenkových tžkostí, ale kdyby
nkdo na nás chtl, abychom se zekli výsledk svého myšlení, nechtli bychom ani za nic
tomu vyhovt. Kdo jednou zaal opravdu myslet, nemže s tím pestat. I vci víry je nutno
promýšlet a domýšlet. To je vlastn jediný obsah theologie. Vky kesané bloudili v tom,
že se bránili myšlení a vidli v nm nco nedovoleného. Pro píklad nemusíme chodit
daleko. I naše Jednota bratrská ve své první dob odmítala vzdlání a bránila se myšlení.
Ale na dlouho s tím nevystaila. Již po nkolika desetiletích pijímá vzdlance do svých ad
a v pozdjší dob stává se dokonce vzorem ve zizování škol a organizaci vzdlání. A
svtová reformace je známá tím, že rozšiovala vzdlání a otvírala ped lovkem nové a
nové obzory. To všecko je nám jasné.

Ale jednoho se apoštol Pavel bojí: aby naše víra nebyla na moudrosti lidské založena. To
je: aby podkladem naší víry nebylo naše lidské myšlení, abychom se ke své víe nedostali
svým uvažováním. Taková víra by nebyla vírou, ale nanejvýš njakou filosofií. Skutená
víra není výsledkem žádného lidského myšlenkového pochodu. Její pvod je mimo
lovka. Je darem Božím, nebo jak to apoštol íká: je výsledkem psobení Boží moci. Moci
nikoli násilnické, ale milostivé a láskyplné. Bh sám se lovku staví do cesty, povolává ho
svým slovem a ujišuje ho o svém milosrdenství a odpuštní. „Neboj se, nebo vykoupil
jsem t a povolal jsem t jménem tvým. Mj jsi ty. Nebo já, Hospodin Bh tvj, Svatý
Izraelský, jsem spasitel tvj“ (Iz 43,1.3). Když lovk uslyší tento hlas, pak mu jeho myšlení
ani nepomže ani nezabrání. Pak je možné jen dvojí: buto poslechnout a pijmout
s vdným srdcem toto milostivé pozvání, anebo se celou bytostí vzepít a nabízenou ruku
odmítnout. Uiní-li lovk to prvé, pak se Boží moc ponáší do celého jeho života a on za
všech okolností ve vší pokoe, ale s jistotou a uritostí musí prohlašovat s M. Lutherem:
„Zde stojím a nemohu jinak.“

                                                      Viktor Hájek, petištno z eského bratra, záí 1960

Foto na pedcházející stran: Konfimaní soustední ve Strmchách, modlitebna ve
Strmchách, interiér modlitebny v Pelhimov a kaple v Jelcov Lhotce ( foto JG).



Vný Bože,
který jsi stvoil lovka jako vyvrcholení svého díla a obdails ho mnohými vzácnými
dary a schopnostmi, prosíme, odpus nám všem, že tchto dar leckdy užíváme
nemoude a nezodpovdn. Cítíme se pány tvého stvoení, ale zapomínáme na to, že jsme
tvými podízenými a služebníky. Vypínáme se ve své pýše a nemyslíme na to, jak je to
nkdy s námi ubohé. asto máme chtní hotové, ale nedokážeme pi dobrém vytrvat.
Jsme otroky svých zlých sklon a svého sobectví, a marn s tím vším zápasíme. Prosíme,
pomoz nám v tomto boji, který vedeme sami se sebou, a podma nás mocí Ježíše Krista,
našeho Pána. Pomoz nám i tohoto dne chodit ped tebou a ped lidmi poctiv a pravdiv,
osvobo nás ode vší petváky a lži a napl nás svou láskou, která by dovedla lidem
pomáhat.  Amen.

(Ze sbírky Sešli svtlo své, Kalich 1970)

Peter Karner  -  Boží Syn, rouha
Rouhání je takka ekumenický problém. Povstává ve všech tch velkých svtových
náboženstvích, jež uruje víra v jednoho osobního Boha. Kdo se tedy mže divit, když
rozhovor o otázce rouhání urputn vedený v islámu pimje i kesany, aby se znovu
zeptali: A jak je to u nás?

Chápeme-li rouhání jako nadávky a urážky adresované Bohu, je kesanství ve zvláštní
situaci.

Ve stedu kesanské víry totiž stojí – zachovává se to a symbolizuje pomocí církevního
roku – prost veliké rouhání. Lidé zavraždili Božího Syna, dokonce se mu ješt posmívali,
když umíral na kíži. „Kolemjdoucí se mu rouhali, potásali hlavami a íkali: Hej, ty, který
boíš chrám a ve tech dnech jej postavíš, zachra sám sebe, jestliže jsi Boží Syn, a sestup
z kíže! Stejn se posmívali veleknží spolu se zákoníky a staršími…“

„Spolehl se na Boha, tak a ho te Bh z toho dostane, jestli ho má rád. íkal pece:
Jsem Boží Syn.“ Tady, u kíže na Golgot, došlo k rouhání, které už nikdy nikdo
nepekonal. Teologové ve všech církvích jsou zajednou v tom, že toto nejvtší rouhání se
prost nedá piíst k tíži Ježíšových souasník. Zásadní pipravenost znovu zavraždit
Božího Syna, kdyby znovu pišel, vzí tedy v každé generaci.

Tomuto hokému, ale realistickému sebepoznání dal jak známo básnickou podobu
Dostojevský.  Zbývá ovšem otázka, nakolik rutinní podoba Velkého pátku vbec vnímá
propastnost, již by tento den chtl uchovat ve vdomí. Kesan u Kristova kíže nemá
prolévat krokodýlí slzy, nýbrž s jistým úlekem pocítit, od koho pochází pohrdání, zapírání
a rouhání proti Synu Božímu a tím proti Bohu samému. Tu teprve vynikne dobrá zpráva
tohoto „erného pátku“: „Ote, odpus jim, nebo nevdí, co iní,“ mže íci ten, jenž byl
odsouzen za rouhání – a mže dát život na vykoupení „híšník“ všech dob.

Kesané vyznávají tedy Božího Syna, který byl odsouzen za rouhání. Když umíral,
rouhali se mu lidé, kteí se asi pokládali za opravdové Boží ctitele. A proto by urit bylo
myslitelné, aby kesané na „rouhání“ dokázali reagovat tak jako Kristus.

peložil jv

Oprava:

Velice se omlouváme autorce Alen Havíové i tenám za chybu zpsobenou  pi
elektronickém penosu dat, která se v minulém ísle Setkávání vloudila do lánku: Víte,
kde je Zálesí? Poslední vta znla správn: Koho by tato práce zajímala, je zván, aby se
do Zálesí podíval, a teba také pozná, zda by mohl njak pomoci.



b u d e

Koncert v Blahoslavov dom
V nedli 10. bezna v 17 hodin v Blahoslavov dom vystoupí:

Helena Pellarová – zpv

Martin Jakubíek – varhany

Na programu skladby tchto autor (ve výbru): H. Purcell, J. A. Benda, J. I. F. Vojta, B.
Martin, M. Štdro. Varhanní improvizace.  Srden zveme!

Pehlídka dtských divadel
je nápad, který vzešel ze sboru CE v Husovicích po zdailé vánoní divadelní he.
K uvedení toho nápadu ve skutek má dojít v Blahoslavov dom v nedli 24. bezna.
Dtská pedstavení budou uvedena odpoledne a v podveer. Hodinu zaátku do uzávrky
tohoto ísla Setkávání nebylo možno stanovit; poadatelé ji zveejní co nejdíve. Zveme
Vás!!!

Klub otevených dveí
7. 3. Jak si pedcházet svého muže, sestra Anna Vojtová

14. 3. Volné téma

21. 3. Povídání o poátcích našeho sboru, sestra PhDr. Vra Doleželová

28. 3. Barvy v bytovém interiéru, ing. arch. Petra Svatbíková

Zelený tvrtek
Pi pašijních bohoslužbách v Komenského kostele ve tvrtek 28. bezna v 19 hodin
pednese pvecký sbor Krovec kantátu J.S Bacha BWV . 21.

Blažkov
1. Sborový víkend: tradiní víkendové setkání sboru Brno I se bude konat od pátku 31.

kvtna do nedle 3. ervna. Jsou zvány celé rodiny i jednotlivci, mladší a starší
lenové sboru. Hlásit se mžete u bratra faráe nebo v kancelái sboru.

2. První týdenní sborový pobyt, který povede bratr Pavel Bureš a jehož se zúastní také
klienti a pracovnici stediska Diakonie v Brn, se bude konat od soboty 20. ervence
do soboty 27. ervence.

3. Druhý sborový pobyt, pro rodiny s dtmi, který povede bratr fará Jií Gruber, se
bude konat od soboty 10. srpna do soboty 17. srpna. Pihlášky na oba bhy jsou
k dispozici v kancelái sboru.

4. Seniorátní kurs pro mládež probhne od 24. srpna do 1. záí.



b u d e
Seniorát

Seniorátní presbyterní konference na téma: Fundamentalismu v nás a kolem nás se
koná v sobotu 9. bezna v Blahoslavova dom v 9 hodin. Pednáší Mgr. Dan Ženatý, len
synodní rady. Souástí programu je i scénické tení: Smlouva, které pednese Vladimír
Hauser, len sboru CE v Brn – Husovicích.

Seniorátní školka mládeže se plánuje na víkend 17. a 19. kvtna do Beclavi a
seniorátní rodinná nedle na nedli 26. kvtna do Klobouk u Brna.

Kesanský magazín z Brna
Premiéra: 7. bezna 2002
Premonstráti Belgie – návštva kláštera, kde se zpívá gregoriánský chorál
Sestry na kolekách – misionáka z Francie
Meditace nad básní Susan Renaud – Pavel Blatný
Biblická soutž

Premiéra: 30. bezna 2002
Meditaní kaple v Brn – Církev eskoslovenská husitská
Mladí uprchlíci – Žipne
Zamyšlení karmelitána Vojtcha Kodeta k tématu uprchlíci a k Velikonocm
Biblická soutž

Seminá kesanských pedagog
poádaný Synodní radou CE se koná v sobotu 6. dubna ve sboru evangelické církve
metodistické v Praze 2. Jená 19.  Zaátek v 9.00, pednáší: PhDr. Pavel ían – Autorita
pedagoga a PhDr. Jana Tvrzská – Problémové dti.  Aktuální sdlení eské školní inspekce
poskytne Ing. Marie Kalábová, ústední školní inspektorka. Pihlášky adresujte do 15.
bezna Synodní rad (sestra Petra Randáková)

Kurs laik
poádaný Synodní radou CE se koná
v Dom Sola Fide v Janských Lázních
od 27. Dubna do 3. kvtna.  Na téma:
Moc (Boží, mediální, politická, církevní,
sociální atd.) pednáší – Martin
Fendrych, Zdenk Bárta, Ondej
Halama, Jan Sokol, Milan Lipner a jiní.
Kurs vede AntonínPlachý a Poel
Pokorný. Pihlášky adresujte Synodní
rad do 5. dubna.



s p o l e  e n s k á  k r o n i k a

Brno I
  2.3   Šlapová Barbora 10 let
  3.3   Juíková Vlasta 91 let
  3.3   Kunderová Marie 40 let
  4.3   Nováková  Magdalena 85 let
  4.3   Nedbalová Ludmila 70 let
  5.3   Zapletalová Marie 94 let
  6.3   Nováková Alena 60 let
  9.3   Seberová  Monika 10 let
  9.3   Veselý Josef 88 let
10.3   Hanuš Eduard 88 let
11.3   Ošmerová Romana 30 let
15.3   Eisnerová Jaroslava 86 let
19.3   Hrbková  Jana 20 let
23.3   Koukal Petr 30 let
31.3   Nagy Mirko 85 let

Rozlouili jsme se:
2.1.2002    Josef Haluza, nar. 1941

Brno II
1. 3. Anna ZELENKOVÁ 85 let
  3. 3. Štpánka OLIVOVÁ 92 let
  3. 3. Lydie ZEMANOVÁ 81 let
  9. 3. Kvtoslava DUFKOVÁ 80 let
  9. 3. Melanie KEKOVSKÁ 78 let
11. 3. Ing. Jií HÁDEK

80 let
11. 3. Františka ÍHOVÁ 75 let
17. 3. Josef DUFEK 90 let
17. 3. Edita SVOBODOVÁ 78 let
18. 3. Zdenka MALÁOVÁ 75 let
20. 3. Josefa VAKOVÁ 81 let
21. 3. Libuše MARKOVÁ 84 let
23. 3. Adéla BUCHTOVÁ 80 let
24. 3. Zora SOMOROVÁ 81 let
28. 3. Vra MARTINÁSKOVÁ 75 let
31. 3. Jarmila ZAHRADNÍKOVÁ 82 let

V lednu jsme se rozlouili:
3. 1. Božena PEÍNKOVÁ (nar. 1917)
14. 1. Marie KAŠÍKOVÁ (nar. 1917)
29. 1. Marie VÍTKOVÁ (nar. 1918)

Z e  s b o r   C E

Brno – Židenice
Jílkova 74
Farní úad: Koneného 6, tel. 48538108
Bohoslužby  o Velikonocích:
tvrtek 28. 3. v 18.00 h. – pašije
pátek 29. 3. v 9.00 h. a v 18.00 h.
nedle 31. 3. v 9.00 h.,  ve 14.00 h.

v Blansku

Brno  – Husovice
Netušilova 26, tel. 45212420
Bohoslužby – nedle 9 h.
Biblická hodina – tvrtek 17.30 h.
Dti – pondlí 18.15 h.
Mládež – pondlí 19.30 h.



k o u t e k  p r o  m l á d e ž
eka a pouš

Jedna eka narazila pi poklidném toku smrem k moi na pouš. Všude
kolem byly jen skály rozryté hlubokými stržemi, podzemní jeskyn a písené
duny. eku sevela úzkost.

„To je mj konec. Pes tu pouš se nikdy nedostanu. Všechna moje voda se vsákne do
písku a já úpln zmizím. Nikdy neuvidím moe. Mám nadobro zkažený život,“zoufala si.

A její voda se pomaliku zaala zakalovat. eka umírala a stávala se z ní bažina.
Její náek však uslyšel vítr. Rozhodl se, že jí zachrání život.
Poradil jí: „Nech se prohát sluncem, pak vystoupíš na nebe v podob vodní páry a o

zbytek se postám já.“
eka se vydsila ješt víc: „Já pece mám téct mezi dvma behy,po pevné zemi, mám

být klidná, honosná, mohutná. Na létání vzduchem nejsem stavná.“
Vítr jí odpovdl: „Neboj se. Až vystoupíš v podob vodní páry na nebe, stane se z tebe

oblak. A já t penesu pes pouš, abys znovu mohla dopadnout na zem v podob
dešových kapek. Potom z tebe zase bude eka a poplyneš dál do moe.

Ale eka mla píliš velký strach, proto ji nakonec pozela pouš.

Mnoho lidí zapomíná, že nenadálé poušt cit a krutou vyprahlost, které nkdy sužují
poklidný tok lidského života, lze pekonat jediným zpsobem.
Je jím duchovní život. Znamená to nechat se promnit sluncem, jímž je Bh, a penést
se vtrem, jímž je Duch. Ale jen málokdo se odváží na toto riziko pistoupit. Protože,
jak íká Ježíš: „Vítr vane, kam chce: lovk ho slyší, ale neví, ani odkud pichází, ani
kam smuje.“

Podkování
Paní uitelka  požádala žáky y první  tídy, aby nakreslili nco, za co  y chtli Pánu Bohu

podkovat.  íkala si, že ty dti z chudých tvrtí nemají  mnoho vcí, za které mohou být
vdné.  Ale vdla,  že tém  všichni nakreslí  dorty nebo plné stoly.
Pekvapil  ji obrázek,  který  nakreslit  Tino. Byla  na nm ruka.

Ale í to byla ruka?
Celá tída  byla abstraktním obrázkem nadšena.  "Podle m je to  Boží ruka,  která  nám

pináší jídlo,"  prohlásil jeden chlapec.  "To je  ruka zemdlce,"  oponoval druhý, "protože
ten chová slepice a pstuje brambory na hranolky."

Zatímco ostatní  pracovali, sklonila se uitelka  k Timovi a zeptala se ho, í ruka to je. "Ta
je vaše, paní uitelko,"

zašeptal chlapec.
Pamatoval si  totiž, že ho  každé odpoledne brala  za ruku a vyprovázela  ke dveím.  byl

ze  všech nejmenší. Vyprovázela tak sice i jiné dti, ale pro Tina to znamenalo hodn.

Už jsi nkdy pemýšlel o nesmírné moci
svých rukou?

Mli bychom se nauit zachovávat
"pikázání hospodyn":

"Jestliže na tom spíš, ustel to.
Jestliže si to oblékáš, povst to.
Jestliže jsi na tom jedl, odnes to do

dezu.

Jestliže po tom chodíš, vyklepej to.
Jestliže  to otevíráš, zavírej to.
Jestliže to vyprázdníš, napl to.
Jestliže to zvoní, odpovz.
Jestliže to mouká, nakrm to.
Jestliže to pláe, mj to rád."



s b o r o v á  s t a t i s t i k a
2 0 0 0  a  2 0 0 

                      Brno I        Brno II
2000 200 2000 200

poet len 1248 1261 1301 1274
hlasovných len   870  875   473   454
bohoslužby – poet   125  119   144   149
bohoslužby – úast   231  235   177   175
nedlní škola – úast    38    27     18     20
kty    15   16       5       4
konfirmovaných         -   12       4       6
satky    11     5       1      -
pohby    12 11      15     19
BH pro dosplé – úast    13 13      22     23
BH pro dti - úast     17 11        7       6
konf.cviení – úast        14 14        5       4
BH pro mládež – úast   12 25      16     12
stední generace – úast     17 -                  12       8
kavárnika - úast           31 36       -      -
dtský klub – úast 5 5          -      -
píprava ke ktu –osob      5 5                       -      -
veerní bohoslužby       - -      15     12
bohoslužby v ÚSP –poet - -        3       3
bohoslužby v DD – poet 50 50      24     26
bohosl. v Diakonii – poet 22 22      24     24
pvecký sbor - úast 23 24        -      -
pípravka NŠ – úast 6 5        5       6
Klub maminek - úast 10 10       -      -

Obtavost v tis. K

salár 481 465 324   340

nedlní sbírky 204 205 140   148

úelové sbírky a dary 23 89 264   248

celocírkevní sbírky 94 105 116   140

Obtavost celkem                           882        864                        844          876       

prmr na 1 lena 707 685 650   687



Struné seznámení s pravoslavím
Poslední lednovou nedli odpoledne se ve sborovém dom na Opletalov sešlo 30 zájemc,
kteí se chtli nco více dozvdt o východní liturgii a pravoslavné církvi. Navštívil nás
editel Pravoslavné akademie ve Vilémov (asi 30 km od Perova) Mgr. Roman Juriga. Ve
východní církvi se dal poktít jako dosplý a vystudoval teologii na pravoslavné fakult
v Prešov.

V úvodu vysvtlil, pro je pro východní církve tak dležitá bohoslužba. Vtšinu své
existence tato církev prožila pod nadvládou mohamedán a bohoslužba bylo to jediné, ím
mohla církev po dlouhá staletí žít. Podobné to pak bylo za komunist. Souástí bohoslužby
se proto stalo i vyuování na píkladech ze života svtc a nabízení pokrm pro hladové.
Pi bohoslužb pravoslavný kesan reáln prožívá Kristovu pítomnost, nespekuluje však
o tom, jak je pi ní Kristus pítomen. Pravoslaví se vyhnulo filosofickým úvahám, jakými
prošla západní církev a drží se víry prvních koncil a církevních otc. Cesta víry není
chápána jako osvojování si vdomostí, ale jako vrstání do života Božího lidu a
promování milostí. Zstává tu stálý respekt k Božímu tajemství, které nelze vtsnat do
filosofických pojm, jak se o to pokoušela západní církev.

Pravoslavná liturgie trvá nkolik hodin a lze ji rozdlit na ti ásti: Pípravu
(proskomodie), kdy knz pipravuje chléb, který pee vtšinou jeho manželka, a pitom si
pipomíná Kristovo utrpení. Pak následuje bohoslužba katechumen (ti, kdo se pipravují
ke ktu), které se však úastní všichni vící. Jejím jádrem je pinesení Evangelia do
shromáždní a jeho tení (tzv. malý vchod). Po nm následuje kázání (v ei lidu).
Vyvrcholením bohoslužby je liturgie vrných, pi které ve starých dobách museli
nepoktní a kajícníci kostel opustit. Jejím stedem je tzv. velký vchod, kdy je pinesen
kalich a chléb, shromáždní recituje nicejsko- caihradské vyznání víry, Ote náš a pijímá
na lžice chléb s vínem.

Na rozdíl od západní církve, která si astji pipomíná Krista trpícího, východní církev se
obrací ke Kristu vzkíšenému a vládnoucímu.

V závru pednášky bratr Juriga zdraznil tisíc let, která mají pravoslavní, katolíci i
protestantské církve spolená. První reformaní snahy byly pravoslavným tradicím velice
blízké (srozumitelné kázání, pijímání podobojí, ženatí knží). Podle jeho názoru se však
západní kesanství píliš soustedilo na pemýšlení a zapomnlo na prožitek.

Ve východní církvi neexistuje autoritativní úad. Platí tzv. princip soubornosti. Pravdu
má církev jako celek. Východní církev dnes tvoí 16 samostatných (autokefálních) církví,
mezi nimiž je caihradský patriarcha první mezi rovnými. Pastýskou péi vykonávají tzv.
starci, což jsou lidé, u nichž církev rozezná dar Ducha svatého k vedení ostatních vících.
Mže to být knz, ale astji to bývají mniši.

Následovala bohatá diskuse, v níž host odpovídal na rzné otázky. Smysl líbání ikon
vysvtlil tak, že nejde o úctu k obrazm. Obraz je chápán jako okno do vnosti a vící se
ve skutenosti klaní prvoobrazu, tj. tomu, který je na ikon zobrazen. Smyslem ikon není
zobrazit skutenost, daleko více jde o teologii v barvách. Úcta k Marii (Bohorodice)
zstává na biblických základech a není zatížena dalšími dogmaty jako je tomu nap.
v katolictví. Maria je chápána jako vzor, jako první lovk, který pijal Krista. Smyslem
pohební liturgie je doprovázení zesnulého na druhý beh. Církev zstává církví živých a
proto se pravoslavní modlí za své zemelé a zemelí za živé. Manželství je chápáno jako
svátost, ale existuje možnost rozvodu a nového satku. Uzavírá se v kostele, ale je to již
pouhé požehnání.

Salár u pravoslavných neznají, ale jednou ron bývá sbírka, z které se hradí poteby
farnosti. Pravoslavná církev má v echách a na Morav asi 70 farností a hlásí se k ní asi 50
tisíc vících. V souasné dob však u nás pobývá asi 200 tisíc cizinc a odhaduje se, že
pibližn 120 tisíc z nich jsou pravoslavní. Zvlášt o svátcích proto bývají pravoslavné
kostelíky víc než plné. Na závr jsme si poslechli nahrávku pravoslavných zpv. Varhany
ani jiné nástroje se pi bohoslužb nepoužívají.

zaznamenal J. Gruber



z p r á v y  z e  s t a r š o v s t v a
Brno I

Poslední schze staršovstva v jeho šestiletém období byla zahájena oznámením výsledk
voleb do nového staršovstva. Zúastnilo se jich celkem 176 hlasovných len sboru, kteí
odevzdali 171 vyplnných kandidátních listin, z nichž 2 byly neplatné. Potebná
nadpoloviní vtšina tedy inila 86 hlas. Získalo ji celkem 20 kandidát, takže bylo
zvoleno celé staršovstvo a 2 náhradníci. Pi výroním sborovém shromáždní budou
zvoleni zbývající 2 náhradníci. Slib nov zvoleného staršovstva bude 28. dubna.  Dále se
jednalo o píprav výroního shromáždní a plánu bohoslužeb na bezen. Kladn byla
hodnocena návštva bratra Moravetze a bratra Jurigy. Byl posunut termín sborového
víkendu na Blažkov a druhého prázdninového bhu. Staršovstvo podpoilo možnost
dlouhodobjšího umístní korouhví bratra Rechlíka v Komenského kostele. Byl schválen
návrh finanní komise na rozpoet sboru v roce 2002, který bude pedložen sborovému
shromáždní. Byla stanovena cena za soukromé kopírování a paušál za hraní na varhany
(za spotebovanou el. energii). Stavební komise informovala o výsledcích výbrového
ízení se sedmi stavebními firmami, z nichž vybrala dv do užšího kola. Stále ekáme na
stavební povolení pestavby a pístavby sborového domu. Evangelické akademii budou
nabídnuty prostory uvolnné Britskou radou, ást dlouhodob, ást pouze na dobu
uritou, protože se zde poítá se zízením kostelnického a domovnického bytu. V závru
schze se bratr fará obrátil na staršovstvo s prosbou, aby se vyjádilo ke skutenosti, že
v souasné dob nemže bydlet trvale v Brn a odjíždí na ást týdne za rodinou do
Damboic. Staršovstvo se jednomysln usneslo, že si váží práce bratra faráe za podmínek,
které si vyžaduje jeho situace, je mu za jeho práci vdno a podporuje ho.

leny nového staršovstvo sboru Brno I byli 10. února 2002 zvoleni tito brati a sestry:
Marek Baláš, Ing. Pavel Bureš, Ing. Stanislav Dvoák, Mgr. Martin Grombiík, Rut
Hanáková, RNDr. Jan Franc, Hana Kratochvílová, Ing. Dušan Marek, Václav Matoulek,
Milan Mšan, Ing. David Mikolášek, Jitka Najbrtová, Dan Navrátil, Ing. Milan Ryšavý,
Ing. Vít Rybárik, RNDr. Blahoslav Šimek, MUDr. Pavel Vojtíšek a Ing. Petr Zukal. První
náhradnicí byla zvolena Olga Navrátilová a druhým Ing. Jan Sebera. Jg

Brno II
Píprava sborového shromáždní patila pibližn doprosted asového rozvrhu únorové
schze staršovstva, což odpovídá tomu, že jí urit patí ústední díl pozornosti. Také letos
je sborové shromáždní pipravováno tak, aby jeho jednání bylo rozdleno do dvou ástí.
Není to kvli nesounáležitosti projednávaných záležitostí, ale kvli asu – domníváme se,
že pro všechny úastníky je pomrn snadnjší úastnit se dvou krátkých jednání, než
úastnit se jednoho dlouhého, mj. také velmi nároného na soustední. Chvíle po
službách Božích v nedli 24. února má být tedy vnována jednání pevážn o
bohoslužebných a správních záležitostech sboru, zatímco obdobný as v nedli 17. bezna
by ml sloužit k jednání pevážn o záležitostech sborového hospodaení. Tšíme se, že
v rámci první ásti jednání budeme moci sborové shromáždní letos poprvé podrobnji
informovat o tom, jak a v em budeme moci pijímat službu pveckého sboru Cantate
Domino.   -   Staršovstvo pijalo informaci o zmnách pedpis pro daová piznání a
hospodaení sboru vbec; bratr starší, jenž naši hospodáskou innost spravuje, si
uvdomuje, jaké další administrativní nesnáze nové pedpisy sboru pinášejí, my ostatní
presbytei je snad zatím kdesi zaínáme tušit, ale je jich zeteln dost, ne-li ješt víc.   -
ešení technických záležitostí týkajících se budov a shromáždní si i pi této schzi
vyžádalo svj as a zabránilo nám podlehnout dojmu, že bychom snad mohli jednání
skonit píliš brzy.   -   Do beznové schze zbývají pouhé tyi týdny. jv



t ý d e n  v e  s b o r u
Brno I Brno II

pondlí
18.30 – staršovstvo (11.3.) 18.30 – staršovstvo (11.3.)
19.00 – sborové vzdlávání (4.3.)

úterý
15.00 – služby Boží v DD Vstonická
17.00 – dtský klub

19.30 – ticátníci (5.3. a 19.3.)

17.00 – biblická hodina pro dti
18.30 – pípravka nedlní školy
19.30 – mládež

steda
13.00 – služby Boží v Diakonii Hrníská 13.00 – služby Boží v Diakonii Hrníská
15.00 – kavárnika (pro díve narozené) 18.00 – biblická hodina v Blahosl. dom
16.00 – konfirmaní píprava II. roník 18.15 – mládež
18.30 – mladší mládež
19.30 – starší mládež

tvrtek
  9.00 – klub otevených dveí 15.30 – vyuování dtí
16.00 – konfirmaní píprava I. roník 16.30 – píprava konfirmand
17.00 – biblická hodina pro dosplé

pátek sobota
15.00 – náboženství – Rychmanov 9.30 – služby Boží v DD Kociánka
16.00 – konfirmaní píprava  – Rychmanov    (9.3. a 23.3.)
18.30 – zkouška pveckého sboru CD

nedle
10.00 – nedlní škola pro dti 10.00 – setkání v Blahoslavov dom
11.00 – setkání na fae pi káv a aji    pi káv a aji
18.00 – pvecký sbor mládeže Krovec

S e t k á v á n í  brnnský evangelický msíník  vydávají sbory eskobratrské
církve evangelické Brno I a Brno II.
Vychází za finanní podpory msta Brna. Internet: http://setkavani.hyperlink.cz
Odpovdní redaktoi: Jií Gruber, Jaroslav Vítek. Na ísle spolupracovali: Marek Baláš,
Miloslav Cahlík, Dr. Jan Franc, Jana Kováová, Ludmila Marková, Jií Nantl, Ctirad
Novák, Daniela Ryšavá, PhDr. Eva Šimková, RNDr.  Blahoslav Šimek a externí
spolupracovníci. Registrováno pod íslem R 7/98. Vychází 0× ron poslední nedli
v msíci. asopis je možno objednat na adrese sboru CE Brno I. Na stejnou adresu
možno posílat i literární píspvky. Doporuená cena jednotlivého ísla 2 K, pro
pedplatitele 0 K.  Adresa sboru CE Brno I:  Opletalova 6, 602 00  Brno, tel.
05/422453, email:ccebrno@atlas.cz,http://ww.berolina.cz/ccebrno.  Adresa sboru
CE Brno II:  Lidická 79, 602 00  Brno, tel. 05/4 2 24 69, email: evsboii@iol.cz.
Redakní rada píštího ísla se sejde ve tvrtek 7. 3. 2002 v 8.00 hod. na fae sboru
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